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יו"ר ארגון זכויות האדם ביש"ע, אורית סטרוק,
מזכירה שגם לנו יש זכויות ובפרט בחברון. אחד על  אחד

הרב חיים שטיינר נזכר בקריאתו של
הרב צבי יהודה: "ואיפה חברון שלנו?"

זכות אבות

מאז ולתמיד

 ושורת הדין.  האם פנייה לערכאות היא סופית...
 שירות לכוחות  על איך זה להיות ג'ובניק

 הרב צוריאל וינר  לומד מאברהם איך לקנות... אישה
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סדנאות סימולציה לנהיגה חכמה של תנועה כהלכה מסובסדות ע"י קרן אביה 09-7745758, 054-4836343

אבי קנטרוביץ < מנכ"ל תנועה כהלכה

עייפות בנהיגה

'החלפתי מקום עבודה, הרגשתי שאני מסכן את חיי בנסיעות הארוכות, כמה 
פעמים כמעט ונרדמתי תוך כדי נהיגה'. כך סח לי שכני יעקב, שהחליף את 
מקום עבודתו השבוע. מי מאתנו לא חש מצב עייפות בנהיגתו? שואל כל 

אחד מקוראי כתבה זו.

תאונות עייפות הן ברובן הנעלם הגדול של הסטטיסטיקה.

עייפות בנהיגה הינה תופעה המתייחסת לכמה סוגי תאונה ובמיוחד:

< תאונת הרכב הבודד.

< תאונת הנהג הבודד.

< תאונת 'היסח דעת'.

< תאונות המתייחסות לזמן תגובה ארוך מדי.

אנו נתייחס לתאונות עייפות מהיבטים שונים.

נבקשכם לענות על השאלון הרצ"ב )עשו זאת עם בני משפחה נוספים(:

לפניכם 10 משפטים קצרים. האם הנאמר במשפטים אלה נכון או לא נכון?

1. עייפות בנהיגה יכולה להתרחש אפילו לאחר שינה טובה וארוכה.

2. נהג יכול לדעת שהוא עייף הרבה לפני שעיניו מתחילות להיעצם.

3. חום ורעש ביחד מגבירים ומזרזים את העייפות.

4. נהג עייף נוסע בדרך כלל בזיגזג.

5. עייפות יכולה להכפיל ואף לשלש את זמן התגובה בנהיגה.

6. הגוף דואג בעצמו להשלמת השינה.

7. עייפות יכולה לנבוע משתיית משקה אלכוהולי.

8. יש שעות מסוימות בהן רוב האנשים נוטים לחוסר ערנות, עד כדי נמנום 
על ההגה.

9. ארוחה קלה ושתייה עשויות להפיג עייפות בנהיגה לזמן ממושך.

10.תנומה לזמן קצר יכולה לספק לנהג ערנות למשך זמן ממושך.

התשובה הנכונה בכל המשפטים היא: נכון.
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על פי נתוני הרשות הלאומית לבטיחות בדרכים:

   בשבוע שעבר, נהרגו בכבישי ישראל 5 בני אדם 
                              ועוד 1 נפטר מפציעות קודמות

הנתונים נכונים ליום ראשון האחרון עת
יד

לו
גי

זה עונג שבת
4:26 חיפה:   4:35 אביב:  תל   4:17 ירושלים   > החג  כניסת 

    5:29 חיפה:   5:31 אביב:  תל   5:29 ירושלים   > החג  צאת 

גליון 34
פרשת חיי שרה
כ"א חשון תשע"א

תמונת שער:
וישא עיניו 
וירא והנה 
גמלים באים
חיי שרה כ"ד, ס"ג

תמונת  בעז"ה,  תתפרסם,  שבוע  בכל 
שתשלחו  תמונות  מבחר  מתוך  שער 
אתם מוזמנים לשלוח  אתם הקוראים. 
תולדות לפרשת  הקשורה  תמונה 
gdaat@pisrael.com  למייל: 
התקנון עפ"י  שער.   תמונת  עבור  לציין 

הוצאה לאור: קרן אביה לע"נ אביה יהושע ז"ל 
' הפקה ופרסומות: 

לפרסום, מודעות והנצחות: ורד כהן-חדד
gdaat@pisrael.com      02-5350916

עריכה: עפר מעוז
עיצוב: תמי כהן וצ. מילר

תוכן המודעות על אחריות המפרסמים בלבד
© כל הזכויות שמורות לפרסומי ישראל ושות'.

 נא לא לקרוא בשעת התפילה
 נא לשמור על קדושת הגליון

 כל ההכנסות מהגיליון קודש למלחמה בתאונות הדרכים

התמונה בשער צולמה ע"י רוני שיין
בעבר השני של הירדן

מתוך הספר הזמנה לפרשה הוצאת ישיבת סוסיא

על הפעילות והפועלים למייל:

המעוניינים
את פעילותם בנושא זהירות בדרכים

מוזמנים לשלוח אלינו מידע 

לפרסם במדור זה

zehirut@pisrael.com
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יקנעם עילית

כביש 6 נפתח לתנועה
50 דקות ואתה במרכז!

נוף

נהנים מכל העולמות היתרונות של מגורים בעיר: פארק תעשיות היי-טק 
גדול, בתי כנסת, גני ילדים, בי”ס ממ”ד, פארקי שעשועים, מרכזי יהדות, מרכזי 
קניות )ליד מרכז מסחרי BIG( מרכזי העשרה חינוך וספורט במרחק הליכה     והכל באוירה 
לראשונה שכונה דתית ביקנעם! כפרית ובאיכות חיים גבוהה    מפרט עשיר   

דירות 4,5,6 חדרים,

פנטהאוזים ודופלקסים 
צמודי קרקע

החל שיווק שלב ב’
הצטרפו לקהילה הדתית ביוקנעם

 1 - 7 0 0 - 5 0 0 - 5 5 5
www.bemuna.co. i l פסגת    | שמואל  חומת   | הנציב  ארמון  ירושלים: 

חנה |  פרדס  לוד   | יקנעם   | יפו   | | אבן שמואל  זאב 

שיווק:
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הרב יעקב אריאל - רב העיר רמת גן
גילוידעתכפילות ושניות

4

רבבות מערות יש ברחבי ארצנו, אין בהן שום ייחוד. 
לאברהם יש עיניים אחרות, הוא רואה דברים שאחרים 
אינם מסוגלים לראות. דברים שרואים משם לא רואים 

מכאן.

רעיון זה מובע בזוהר בפרשתנו )מתורגם(: "בוא וראה, 
אברהם  שראה  מה  במערה  רואה  עפרון  היה  אילו 
ולא  בה  ראה  לא  הוא  אלא  לעולם.  מוכרה  היה  לא 
לאברהם  לבעליה.  אלא  מתגלה  היא  אין  שכן  כלום, 
התגלתה ולא לעפרון - לאברהם התגלתה כי שלו היא, 
לעפרון לא התגלתה כי לא היה לו חלק בה, ובגין כך 
לא התגלתה לעפרון כלום, ולא ראה בה אלא חושך 

ועל כן מכרה..."

על  רומזת  התורה  כיצד  שעבר  בשבוע  הראינו  כבר 
שתי זוויות ראיה אלו בעקדת יצחק: "וישא אברהם 
נעריו  ויאמר אל  וירא את המקום מרחוק  את עיניו 
עיניו,  נושא את  שבו לכם פה עם החמור", אברהם 
כלומר מרים אותן מעל חוג הראיה המצומצם והשטחי 
ורואה את המקום מרחוק. לאלו שעיניהם טרוטות הוא 
אומר "שבו לכם פה עם החמור" עם הדומה לחמור. 
אין כאן התנשאות גזענית. יש כאן תאור עובדתי של 
הבחנה בין הראיה האנושית הקונבנציונאלית, שאינה 
שונה בעצם מראייתו של החמור, לבין הראיה הערכית, 
החזונית, שהיא חייבת להיות הראיה האנושית של 

האדם שנברא בצלם א-לקים. 

מוטיב המערה

מהתורה  הנפתלת  דרכו  את  מצא  המערה  מוטיב 
ב'ספר  והתגלגל כמשל מפורסם  לתרבות העולמית, 
קדמונינו  אצל  נחשב  )אפלטון  לאפלטון  המדינה' 
כמקורב לאורחא דמהימנותא, ויש משערים שנפגש עם 
חכמי ישראל(. אפלטון ממשיל את ההכרה האנושית 
הרגילה לאדם היושב במערה חשוכה, כשגבו לפתח 

ועל קיר המערה נראים רק צללים. מי שזוכה ויוצא 
ולא רק  מהמערה רואה את הדמויות בחוץ במקורן 
את צלליהן. כאן טבע אפלטון את תורת האידיאות. 
מה שאנו רואים בעולמנו המוחשי הוא רק צילן של 
האידיאות שאותן אפשר להשיג רק בחשיבה מופשטת, 
המשוחררת ממסגר המערה. אנשים פשוטים רואים 

סוסים, הפילוסוף רואה את הסוסיוּת. 

המערה של אפלטון דומה לכאורה למערת המכפלה, 
בהציגה את הכפילות בחיים: המציאות הריאלית היא 
רק בבואה של המציאות האידיאלית. אולם יש הבדל 

מהותי בין שתי המערות, להבדיל בין קודש לחול ובין 
ישראל לעמים. ההבדל בין שתי המערות הוא שאפלטון 
ראה את המציאות הקודרת בה כולנו שבויים בתוך 
התורה  החוצה.  ממנה  יוצאים  יחידים  ורק  המערה, 
רואה את המציאות שבה אנו חיים כמציאות מוארת. 
כולנו בעצם מחוץ למערה, עלינו רק לשאת עיניים 
ולראות את המציאות האידיאלית כמות שהיא. אצל 
בין הרוח לבין החומר.  )דואליזם(  אפלטון יש שניות 
שונה  הרוח  אומנם  ביניהם.  הרמוניה  שוררת  אצלנו 

מהחומר, אולם לא מעומתת איתו, אלא מעלה אותו 
ומאצילה עליו. אברהם רכש לא רק את המערה אלא 
יצא  שבו  השדה  זהו  אותה,  המקיף  השדה  את  גם 
ובו  יצחק לשוח לפנות ערב, שדה של חריש וקציר 
זמנית ריח השדה אשר ברכו א-להים. חיים מעשיים 
של תורה וקדושה מאצילים את חיי המעשה ומעלים 

אותם לרמות גבוהות יותר.

כאן נעוץ הבדל מהותי נוסף בין שתי המערות. אצל 
אפלטון, רק פילוסוף מסוגל לצאת מהמערה ולראות 
בעיני רוחו את עולם האידיאות. אצלנו, גם מי שאינו 
פילוסוף ואינו מודע לתורת ההכרה מכיר בעצם חווייתו 
שהרוח היא העיקר. כולנו מסוגלים לחוש את המציאות 
האידיאית בחוויותינו הרוחניות, אלא שבפועל חלק 
הריאלית  שהמציאות  בטעות  סבור  האנושי  מהמין 

המוחשית היא היחידה בעולם. 

אנו יודעים שיש קדושה לא רק בהכרה המופשטת, 
ובמעשה.  באדם  בזמן,  במקום,  בחיים,  בעיקר  אלא 
המסר של מערת המכפלה הוא מוסרי, וכפרפראזה 
לכוזרי: א-לקי אברהם אינו אלהי אפלטון. כדי לחוות 
את עולם האידיאות האדם לא חייב להיות פילוסוף 
גדול, עליו להיות אדם מוסרי - אדם המאמין בעוצמתה 
של הרוח, ולחיות הלכה למעשה חיי רוח. הוא לא צריך 
לצאת החוצה ממסגרת החיים בה הוא חי, הוא יכול 
לחיות בו זמנית בשני העולמות. 'סולם מוצב ארצה 

וראשו מגיע השמימה'.

כפילותה של מערת המכפלה אינה שניות. הכפילות של 
מערת המכפלה היא בה עצמה. היא דו-קומתית. שתי 
הקומות נמצאות בתוכה פנימה. היא כפולה בזוגות. 
חלוקים.  בגופים  אחת  אישיות  בעצם  היא  הזוגיות 
אתכם  "ואולך  לתפיסתה.  מהותית  היא  זו  הרמוניה 

קוממיות" - שתי קומות 

המערה של אפלטון 
דומה לכאורה למערת 

המכפלה... אולם, יש הבדל 
מהותי בין שתי המערות, 
להבדיל בין קודש לחול 

ובין ישראל לעמים

בהוצאת∫ אור עציון¨ 
ספרי איכות תורניים

המכון התורני 
ßיצחק וחנה סטרולוביץ ßע¢ש ר

הספר מוקדש לע¢נ 
אביה יהושע ז¢ל 

גולדברג

ספר מרתק¨ גדוש בסיפורים מרגשים על אישיותו הרבגונית של הרב¨ התלמיד חכם¨ הצדיק והמנהיג הדגול¨ מי שהיה 
הדמות הדומיננטית בציבור הדתי לאומי מהקמת המדינה¨ דרך בניית עולם התורה הציוני ועד מפעל ההתישבות

ספרו החדש של שמחה רז
ושל הרב שלום קליין והילה וולברשטיין על דמותו של 

הרב צבי יהודה הכהן קוק זצ¢ל

ניתן להשיג ב∫ 

wwwÆmachonÆoretzionÆcom    ∞∏≠∏μ∞≤∏≤≤ ∫להזמנות ≠ אור עציון¨ ספרי איכות תורניים
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בכפוף לתנאי המבצע

מכירות עסקי: 073-2317070

חשבתם שאינטרנט רימון חסום מידי

אז חשבתם...

מהירות 5 מגה
ל- 3 חודשים ראשונים

חינם
ספק + תשתית בזק

רימון  אינטרנט  של  הייחודית  הטכנולוגיה 
גלישה  מחווית  ליהנות  לכם  מבטיחה 
פתוחה ובטוחה ושתחסמו רק מפני תכנים 
רימון,  לקוחות  אלפי  עשרות  רצויים.  לא 

אינם חסומים, הם בטוחים ברימון.

חושבים נכון ומצטרפים עכשיו!
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התיישבות הקבע הראשונה של אברהם, אבי האומה, 
היתה בחברון. משם יצא להילחם בארבעת המלכים 
המקום  היא  המכפלה  מערת  מוחץ.  ניצחון  וניצחם 
הראשון שנרכש בפועל על ידי אברהם אבינו בארץ 
ישראל. קניין המערה נעשה בפרסום לעיני בני חת, 

ובנוכחות כל באי שער עירו. 

בהתייחסו לעיר האבות, כתב מרן הראי"ה קוק זצ"ל: 
נוצרה  שם  ישראל,  מלכות  של  היסוד  הוא  "חברון 
ונשלמה ממלכת דוד מלך ישראל הנצחית, שהיא קיימת 
לעד ולנצח נצחים... המהות של חברון היא התחזקות 

והתעוררות בכח של נצח ישראל".

יישוב יהודי התקיים בחברון לאורך ההיסטוריה כמעט 
ללא הפסקה. יהודי המקום ידעו תקופות של פריחה 
ותקופות של שפל. היו זמנים שהישיבה בעיר היתה 
כרוכה במסירות נפש ממש. המאורעות הקשים ביותר 
אירעו בתרפ"ט. בשבת י"ח במנחם-אב התנפלו ערביי 
העיר על היהודים השלווים וביצעו בהם טבח אכזרי. 
כאשר הגיעו השמועות הנוראות לירושלים, התקשר 
מרן הרב בעצם יום השבת לנציב העליון הבריטי ששלט 
כדי  נמרצות  בפעולות  לנקוט  ממנו  ודרש  בארץ,  אז 
להציל את היהודים הנתונים בסכנת מוות. 'עליך לתת 
הוראה ברורה לאנשי המשטרה לירות בפורעים', תבע 
הרב. הנציב התחמק בטענה שאינו יכול לעשות זאת 
כל עוד אינו מקבל על כך פקודה מגבוה. 'אני נותן לך 

את הפקודה', קרא הרב, 'בשם המצפון האנושי'.

67 יהודים נטבחו באותו יום באכזריות איומה, ו-60 
אחרים נפצעו. ר' אריה לוין זצ"ל נכח בשעה שהשמועה 
על הטבח הנורא הגיעה אל מרן הרב, וכך תיאר ר' אריה: 
"לשמע הפרטים על מספר ההרוגים והפצועים התעלף 
הרב ונפל ארצה. כאשר השיבו רוחו אליו פרץ בבכי מר, 

קרע קריעה, ישב על הארץ ובירך 'דיין האמת'".

היהודי  ליישוב  מוות  מכת  גרמו  תרפ"ט  מאורעות 
בחברון. אמנם מרן הרב עמל קשות לשקמו, אך עם 
גל הפרעות שהחל שוב בתרצ"ו חדל היישוב היהודי 

במקום להתקיים למשך 31 שנה.

דבריו  את  רבנו  נשא  תשכ"ז  העצמאות  יום  בליל 
המרגשים בישיבת 'מרכז הרב', לפתע הרים את קולו 
בצעקה נוקבת: "איפה חברון שלנו? אנחנו שוכחים את 
זה? איפה שכם שלנו? איפה יריחו שלנו? עבר הירדן 
שלנו...". שבועיים אחרי כן פרצה מלחמת ששת הימים, 
ובתוך מלחמת הפלאות ההיא זכינו לשוב ולכבוש את 

חברון שלנו. 

העם כולו היה נתון באופוריה. לרבים מאיתנו היה פשוט 
אדירה  התיישבות  בתנופת  יחל  ישראל  שעם  וברור 
בכל השטחים. לצערנו, לא כולם חשבו כמונו. בציבור 
הישראלי החלו להישמע קולות נגד החזקת השטחים 

המשוחררים )כולל חברון( ובעד החזרתם לאויבינו. 

מעניין להזכיר את מה שכתב דוד בן גוריון באותם ימים: 
"העיר שאליה בא העברי הראשון כ-800 שנה לפני דוד 
המלך... נעשה משגה עצום ונורא, אם לא ניישב את 
חברון שכנתה וקודמתה של ירושלים, ביישוב יהודי 

גדל והולך בזמן הקצר ביותר..."

'מרכז הרב' היה הרעיון לחדש את היישוב  בישיבת 
היהודי בחברון למשאת נפש. כולנו זכרנו את קריאתו 
'איפה חברון שלנו?'. כבר בחורף  הנרגשת של רבנו: 
תשכ"ח הוקם גרעין שמטרתו לממש את הרעיון, רובו 
מתלמידי הישיבה. כמסופר בספר 'משמיע ישועה', 
ליווה הרב צבי יהודה את הפעילות. הוא יעץ לעשות 
את הצעדים להתיישבות במתינות ובשיקול דעת, תוך 

ניסיון לשכנע את הממשלה ולקבל את אישורה. דעתו 
הייתה שההתיישבות צריכה להתבסס בהתחלה על 

משפחות 'עם טבעיות של חיים'. 

בפרוס חג הפסח תשכ"ח, נערך בחברון ליל סדר מיוחד 
מבעליו  שנשכר  'פארק'  במלון  נערך  הסדר  במינו. 
הערבי, בינתיים ללא אישור הממשלה. מבעוד מועד 
להוות  הוכשר המקום לקליטת המשפחות, שנועדו 
את הבסיס לחידוש היישוב היהודי בעיר. את הסדר 
הרב   - עציון  אור  ישיבת  ראש  הוא  שהיום  מי  ערך 
חיים דרוקמן. האווירה הייתה מחשמלת - ליל סדר 

ראשון מאז תרפ"ט.

חג הפסח כולו נחוג על ידי המשפחות במלון 'פארק'.
הרב צבי יהודה ביקר במלון ובירך 'מציב גבול אלמנה'. 
האירוע היווה פריצת דרך בחידוש היישוב היהודי בעיר. 
אחרי מספר שבועות הועברו המשפחות לבית הממשל 
הצבאי בעיר. מאוחר יותר אישרה הממשלה הקמת 

ישיבה, לזכר ישיבת 'חברון' שנהרסה בפרעות. 

ממשלות ישראל לדורותיהן התקשו ומתקשות להפנים 
את הרעיון שיהודים יושבים בלב העיר הערבית לעת 
מאבקים  התנהלו  שנגאל  ציבור  מבנה  כל  על  עתה. 
ממושכים. כל קרוון שהוצב, כל בניין שנבנה היו בבחינת 

ניצחון למחדשי היישוב. 

נקנית  שלנו  חברון  בייסורים.  נקנית  ישראל  ארץ 
בייסורים. לצערנו, במהלך השנים נהרגו ונפצעו יהודים 
יקרים, שמסרו נפשם למען המטרה הקדושה - לשוב 
אל עיר האבות. עם כל זה זכינו לחדש את היישוב 
הולך  היישוב  הקשיים,  כל  למרות  בחברון.  היהודי 
העיר  את  פוקדים  יהודים  אלפי  ועשרות  ומתפתח, 
שלה  הקניין  ששטר  המכפלה,  במערת  ומתפללים 

נמצא בפרשתנו 
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חברון שלנו
הרב חיים שטיינר - ר"מ בישיבת מרכז הרב דעתרבנו
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מניין שאיש לוקח אישה בטבעת או בשווה כסף אחר? 
מקניית מערת המכפלה. משווה הגמרא בתחילת מסכת 
קידושין בין קניין קרקע לנישואין. כמו שלקיחת שדה 

המכפלה בכסף, כן לקיחת אישה בכסף. 

יש לתמוה, מה לאישה ולקניין קרקע? או ליתר דיוק, 
מה לאישה ולקניין בכלל? 

חכמינו רצו לאתגר אותנו, ואף העצימו את התמיהה, 
ובמקום להשתמש בלשון 'האישה מתקדשת' פתחו 
בכסף'.  נקנית...  'האישה  בלשון  קידושין  מסכת  את 
אפשר לנסות ולהתעלם מהשאלה ולקפוץ ישר לפלפול 
ההלכתי, אך הפער בין לשון המשנה לבין צורת הדיבור 
נתעלם  אם  בעינו.  יעמוד  נישואים  לגבי  היום  שלנו 
מהפער, לא נזכה לחתור להבין את הכוונת חז"ל כיצד 

פותחים נישואין.

נתחיל מקניין המערה. אברהם אבינו קונה קרקע כדי 
לקבור את שרה אשתו. תחילה יש לציין כי הנושא 
אחרי  גם  לאשתו  דואג  אברהם  וכי  זוגיות  הוא  פה 
מותה, ואכן חז"ל פסקו כי הבעל חייב בקבורת אשתו. 
מה האמירה שבמחויבות זו? כאן חז"ל מבהירים לנו 
הפיסי  לצד  מעבר  הוא  לאישה  האיש  בין  שהקשר 
שבחייהם ביחד. לנישואין ביהדות יש אופי נצחי, מימד 
אישיותי נשמתי שממשיך לעד. שרה היא עדיין אשתו 

גם לאחר המוות והוא דואג לה. 

מימד זה של קשר רוחני בין בני הזוג בא לידי ביטוי 
גם לפני החתונה, בתקופת האירוסין שבה אין קשר 
פיסי, כמו )להבדיל...( לאחר המוות. הקשר הזה מקבל 
ביטוי בדעה שנפסקה להלכה, שיש מקרים של קידושין 
שאינם מסורים לביאה - שלמרות שהקידושין אינם 
הם  זאת  בכל  וזוגיות,  נישואין  של  למימוש  ניתנים 
תקפים. כמו כן, רוב איסורי נישואין עם קרובי משפחה 
של בן הזוג, איסורי עריות, תקפים גם לאחר מותו של 
בן הזוג. בן הזוג לא נעלם על אף שהגוף נעלם. ניכר 
שהקשר מתחיל מהרוח ושם יסודו, והוא קשר מוחלט 

עם מימד שאינו תלוי גוף. 

ומכאן לשאלת הקניין. עיקרו של כל מעשה קניין הוא 
גמירות הדעת והסכמה מלאה של שני הצדדים לבצע 
את התהליך הנרקם בניהם. כן הדבר בהסכמת החתן 

והכלה לקשור את נשמותיהם ועתידם  ביחד לנצח.

אברהם התעקש לקנות את השדה בכסף מלא, ורצה 
אחוזת קבר שתעבור בנחלה לדורי דורות. שם תקבר 
שרה, ואח כך הוא לצידה, ושם יקברו יצחק ואשתו, 
אופי  נושא  המערה  של  הקרקע  קניין  ההמשך.  דור 
של שייכות מוחלטת בלתי מעורערת לדורות. מערת 
המכפלה מהווה אבן יסוד בבעלותנו על ארץ ישראל, 
כאחוזה מוחלטת. קניין קרקע זו לימד אותנו על קניין 
אחר, מקביל, עמוק ונצחי, קשר של נשמות המעמיד 
ובני בנים לדורות. נתינת הטבעת בקניין  נחלת בנים 

קשר  מכוננות  האישה,  ידי  על  וקבלתה  הקידושין 
מועילות  אחרות,  מטרות  לשרת  כדי  רק  נולד  שלא 
מקום  לו  שיש  עמוק  קשר  לכונן  אלא  שיהיו,  ככל 

בפני עצמו, לנצח.

נקודה למחשבה: מסכת קידושין פותחת בקניין אישה, 
ואפילו  בהמות  קרקעות,  עבדים,  לקניין  ממשיכה 

לפונקציה  נחשב  מטלטלים  קניין  כיום  מטלטלים. 

חסרת  ממש  פונקציה  וזרוק.  השתמש   - שימושית 

דמיון לעולם של אישות. ננסה להיצמד למהלך המסכת 

מערכת  ולהבין  ברכוש,  ומסיימת  באישה  הפותחת 

כלכלית קניינית לאור קניין אישה. איזה קישור עמוק 

ומהותי יש ביני לבין רכוש שלי?  ערך: הרב נתנאל לוי

קניין עדי עד
תורתהנגלההרב צוריאל וינר - ראש בית המדרש 'רעוא'

אולם מעוצב לאירועים ולכנסים  עד ∞∞∂ מוזמנים  מיקום בכניסה לירושלים   
אפשרות לחופה תחת כיפת השמים  שתי כניסות נפרדות  מבחר אפשרויות קייטרינג  חניה צמודה

Æבאולמי שירת ירושלים תיהנו מאירוע מרגש¨ מנוף ירושלמי מרהיב ומשירות מסור מכל הלב
 Æבואו לחגוג בשירת ירושלים¨ זה מתנגן בדיוק לטעם שלכם
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פרטי המקרה < יונתן עבד מספר שנים אצל שלמה. 
יונתן  הגיש  השניים  בין  שהתגלע  סכסוך  בעקבות 
תביעה לבית המשפט. בעקבות התביעה, הגיש שלמה 
לבית המשפט כתב הגנה, אך טרם התקיים דיון מהותי 

בתביעה.

יונתן הבין שעשה טעות, ולכן הגיש את תביעתו לבית 
הדין, והוא נכון לבטל את תביעתו בבית המשפט.

שלמה סבור שיצליח יותר דווקא בבית משפט. הוא 
טוען שלאחר שהתיק כבר הוגש לבית המשפט, והוא 
כבר הוציא הוצאות עורך דין להכנת כתב ההגנה, מותר 
לו לדרוש שהתיק לא יעבור לבית דין של תורה. על 
הדיון  את  להמשיך  שזכותו  לקבוע  מבקש  הוא  כן, 

בבית המשפט. 

השאלה בה דן בית הדין היא אם על פי ההלכה, יכול 
להעביר  ולדרוש  שלמה  את  לתבוע  זה  בשלב  יונתן 
את ההליך לדין תורה, או שמא שלמה רשאי לדרוש 

שהתיק יישאר בבית המשפט.

פסק הדין < ככלל, אין להגיש תביעה לערכאות שאינן 
גם  בתורה1,  זלזול  בכך  שיש  מפני  תורה,  בדין  דנות 
יש  עדיין  דמלכותא,  דינא  פי  על  ידון  הדין  בית  אם 
לציון הגאון  הדין. הראשון  לבית  קודם  לפנות  חובה 
"בבחירת  כתב:  זצ"ל2  עוזיאל  חי  מאיר  ציון  בן  הרב 
הדיין... אין ידיעת המשפט גרידא מספקת... אם לא 
תצורפנה לו המעלות של ענווה, אהבת אמת ושנאת 
בצע, ולמעלה מהכל יראת המשפט והכרת המשפט 
העולם  אומות  נפסלו  זה  ומטעם  קדושה...  לעבודה 
מהיות דיינים לישראל, לפי שאינם מכירים בעיקרה 
היסודי של קדושת המשפט, אלא הוא אצלם חכמה 

מדעית שכל יודע משפט ראוי לדון..."

הרמ"א מכריע3 שאם אחד תבע את חברו בערכאות 
שאינן דנות על פי דין תורה 'ונתחייב בדיניהם, ואחר 
כך חוזר ותבעו לפני דייני ישראל', אין לבית דין ישראל 
להיזקק אחר כך לתביעתו ולדון בה שוב. נאמרו בדין 
זה שני הסברים עיקריים4: האחד - כיוון שהתובע כבר 
קיבל על עצמו את פסק הדין שיפסוק בית המשפט, 
הפסיד הלה את זכותו להתדיין בדין תורה5. והטעם 
על  שעבר  על  התובע  את  שקונסים  מפני   - השני

האיסור של פנייה לערכאות שאינן דנות בדין תורה.

הדין באמצע תהליך - פוסקים רבים סוברים שבית 
הדין אינו נזקק לדון בדבר, רק לאחר שבית המשפט 
כבר פסק את פסקו. אמנם כל עוד שהתיק נמצא רק 
בשלבים מוקדמים, כמו במקרה שלנו, בית דין כן יזדקק 
לתביעה. הסבר הדבר: לפי הטעם ש'אין נזקקין' מפני 
שהתובע קיבל עליו את הכרעתו של בית המשפט, 
קבלה זו תקפה רק מזמן הכרעת בית המשפט6. לפני 
כן הקבלה עדיין אינה מחייבת. לפי הטעם של קנס, 
טוענים אחרונים שאם אין נזקקים לו בבית דין, הרי 
התהליך יימשך בפני ערכאות. מסתבר הדבר, שחז"ל 
את  ממשיכים  למעשה  הם  בו  מצב  יוצרים  היו  לא 
כן הקנס חל רק לאחר השלמת ההליך  האיסור. על 

בפני הערכאות.

הוצאות הנתבע - שלמה טען שכבר נאלץ להוציא 
הוצאות בגלל התביעה בבית המשפט, ומסיבה זו אין 
להכריחו לעבור להתדיין בפני בית דין. בשו"ת "לב אריה" 
7יש דיון במקרה בו 'שני בעלי דין עמדו להגיש דינם 

לפני שופטי ערכאות, ואירע שבאולם בית המשפט, 
לפני התחלת המשפט, הגיעו עורכי הדין שלהם לידי 
פשרה'. אחר כך התובע טוען שלא הגיעו לידי הסכמה 
לגבי כל הפרטים, ומבקש להתדיין בדין תורה על מה 
שנשאר בלתי מוסכם. בהתחלת דיונו כותב ה'לב אריה' 
שהואיל ובמקרה זה נגרם לנתבע הפסד על ידי תביעת 
התובע בערכאות, שהרי נאלץ לשלם שכר עורך דין, 
אין לכוף את הנתבע להגיע לדין תורה. גם אצלנו טוען 
שלמה שהואיל וכבר שילם לעורך דינו בהגשת כתב 
ההגנה לפני בית המשפט, אין לחייבו עכשיו להתדיין 

בפני בית דין.

בית הדין דחה טענה זו ממספר שיקולים. יש להעיר 
שבלב אריה עצמו לא ברור האם דבריו אלה נאמרו 
למסקנה או רק בתור 'הוה אמינא', שכן בהמשך דבריו 
הוא מביא שיטות8 שדין 'אין בית דין נזקקין' נאמר רק 
לאחר הכרעת הערכאות בפסק דין, ואולי בזה הוא חוזר 
בו מדבריו שמספיק תשלום לעורך דין כדי למנוע את 

הגשת הדיון לבית דין של תורה.

"אין  בדין  מקורות  כמה  שמדברי  להעיר  יש  בנוסף, 

נבע  החיוב  כאשר  רק  שייך  שהדין  משמע  נזקקין", 
לא  אבל  הערכאות,  ידי  על  הנתבע  של  מהרשעתו 
ידי  על  שנגרם  ממוני  הפסד  כל  בגלל  זה  דין  נפעיל 
התביעה9. מסתבר לומר שכל תקנת קנס זו נעשתה 
של  סמכותם  את  מוכיח  הנגרם  ההפסד  כאשר  רק 
הערכאות )לדוגמא, הוראת שופט לשלם סכום מסוים 
בתור פסק ביניים(, אבל לא בהפסד שהנתבע הביא על 
עצמו כגון הוצאות עורך דין. נעיר עוד שבמקרה של 
הלב אריה, הוא התבטא שבעלי הדין "הגיעו לידי פשרה 
ע"י בית המשפט שלהם, שהרי רק ע"י לחץ המשפט 
התפשר... הפשרה נעשתה באמצעות הערכאות של 
עכו"ם והיה זה כגמר דין בערכאות". יתכן שגם ה'לב 
אריה' עצמו יודה שאין להשליך מהמקרה שלו למקרה 
שלנו, שבו אין שום החלטה שניתן לראותה 'כגמר דין 
בערכאות', שהרי טרם הושג שום פסק דין או הסכם 

בין הצדדים.

בנדון דידן, הנתבע בחר להוציא את ההוצאות מעצמו 
ולא חויב בהן בערכאות, על כן טעם זה אינו עומד 
לזכותו. בנוסף, בית הדין של תורה, בפניו ידון העניין 
כולו, יוכל להטיל הוצאות אלו על התובע אם יראה 
כך לנכון, ואז ייצא למפרע שבאמת לא נגרם הפסד 
השלמת  לדרוש  רשאי  שלמה  אין  כן  ועל  לשלמה, 

ההליך בערכאות.

יונתן, אפוא, רשאי לדרוש שתביעתו תידון בבית דין 
בית  איזה  בפני  לקבוע  שלמה  של  זכותו  תורה.  של 
אחר  זה  בעניין  הולכים  הרי  להתדיין,  מוכן  הוא  דין 

הנתבע  

ערך: הרב מנחם יעקבוביץ

1לגבי חומר האיסור של הליכה לערכאות, ע' חו"מ כו, א. 2בספרו 

"השופט והמשפט" שער א פרק ו. 3שם. 4עיין "תומים" סימן כו 
ס"ק ב ו"נתיבות המשפט" שם ס"ק ב. 5מעין דין "קבלו עלייהו" 
בחו"מ סימן כב. 6עיין "תומים" שם. 7סימן נא. 8עיין תומים )סימן 
כו אורים ס"ק ו(, ערך שי )שם ד"ה הג"ה ונתחייב( ועוד אחרונים. 
9עיין בדברי המהר"ם מריזבורק )בסוף שו"ת מהר"י וייל עמ' קעז 

אות ו( ובלבוש חו"מ סימן כו סעיף ג.

במסגרת מצומצמת זו, הבאנו רק תמצית הדברים. את פסק 
הדין המלא ניתן לקרא באתר רשת בתי הדין ארץ 
www.eretzhemdah.org/beitdin- חמדה - גזית

פנייה לערכאות
שורתהדיןהרב משה ארנרייך - אב"ד לענייני ממונות ארץ חמדה - גזית

גילוידעת  מזל טוב לרב משה ארנרייך להולדת הנכדה הדר זיס רחל. הרבה נחת! מערכת

www.harav.co.il :לפרטים ולהזמנות: אריאל- 02-6521195 או באתר

משולבים בהלכות והדרכות של הרשאל”צ 
הרב מרדכי אליהו זצ”ל עם פירוש רעיוני על 

הסידור של הרב שמואל אליהו שליט”א.

שני הסידורים, א. בנוסח ספרד ב. בנוסח 
עדות המזרח, מותאמים בעימוד זהה לתפילה 

משותפת. 
רבני בתי ספר ומורות כיתה א’ יכולים 

ניתן להתרשם מהסידור באתר ולהרשם לקבל את הסידור ללא תשלום, 
באתר לקבלתו

של ישראלאביהם

הסידורים המיוחדים לתלמידים 
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גילוידעת

בפרשת השבוע אנו לומדים על כמה יסודות הקשורים 
לבית היהודי על ידי הבלטת החשיבות של האמהות, 

ובפרט רבקה, ושל תפקידן ביסוד העם.

יצחק מביא את רבקה 'האהלה שרה אמו'. חז"ל דורשים 
את הפסוק ומספרים ששלושה ניסים התרחשו אצל 
שרה, פסקו מאז מותה, וחזרו להיות כשהגיעה רבקה: 
הענן שהיה מעל האוהל, הברכה שהייתה בעיסה, והנר 
שהיה דלוק מערב שבת לערב שבת. שלושת הניסים 

הם ברכה מן השמים ששרתה בביתן של האמהות.

אולם מן הברכה שעל הנר אנו יכולים גם ללמוד הלכה. 
מלכתחילה לא נזכר בגמרא שהדלקת הנר היא מצווה 
שמברכים עליה. התוספות במסכת שבת אכן מביאים 
דעות לפיהן אין מברכים, ומסבירים שהדלקת הנר היא 
חובה שהנר יהא דלוק בבית בשבת משום שלום בית 
ולא מצווה. ייתכן, אם כן, שאם יש נר דלוק אז אין שום 

עניין להדליק נר נוסף שהוא כבר מיותר.

אבל מן המדרש הנ"ל יש ללמוד שיש גדר נוסף להדלקת 

הנר, שכן ממה שנאמר שהיה הנר דלוק מערב שבת 

לערב שבת, משמע שהיה כבה לפני שבת. לכאורה 

למה? האם הנס לא היה יכול להימשך גם ברציפות? 

נראה שמלבד העניין הראשון שיש חובה לדאוג לאור 

שיהא בבית בשבת משום שלום בית, חובה הקשורה 

למצוות עונג שבת, יש עניין נוסף והוא להדליק את 

הנרות לכבוד שבת.

בדרך זו מובן מדוע אף האמהות היו חוזרות ומדליקות 

את הנר מחדש בכל ערב שבת, וזה אף היה חלק מן 

הנס - כלומר, הנר כבה בכל ערב שבת רק כדי שיקיימו  

את המצווה היפה הזו של הדלקת נרות שבת.

כך באמת נפסקה ההלכה בשו"ע, כאשר בדברי המחבר 

נאמר תחילה בצורה החלטית שמברכים על ההדלקה, 

ואח"כ הרמ"א מוסיף שאם היה הנר דלוק מכבה אותו 

ומדליקו שוב לכבוד שבת. מכאן אף מתבררת ההלכה 

שמדליקים את הנר סמוך לכניסת השבת, שיהא ניכר 

שמדליקים לכבוד שבת.

בעקבות ההלכה הזו מובנת גם שיטתו של 'בעל הלכות 

ההכנות  כל  את  מסיימת  הנרות  שהדלקת  גדולות' 

ונחשבת לסימן של קבלת השבת. לדעתו אי אפשר 

לעשות על כך תנאי, ממש כפי שאי אפשר לעשות 

תנאי שאינו מקבל את השבת אם כבר התפלל תפילת 

שבת מבעוד יום.

מצווה  היא  שההדלקה  שכיוון  בכך  מבוארת  דעתו 

ההכנות  כל  את  מסיימת  היא  הרי  השבת,  ממצוות 

ונחשבת כקבלת השבת  

עלדעת הדלקה עושה מצווה
הרב אריה שטרן - ראש מכון הלכה ברורה

ש
חד

לוי
גי

הצגה אחרת <  תיאטרון 'תאיר' משיק מנוי הצגות ילדים המותאם לציבור הדתי, הכולל הצגות ילדים מקוריות השואבות מעולם 
התוכן היהודי. לראשונה הציבור הדתי יוכל ליהנות ממנוי להצגות המותאמות לעולם התוכן שלו. המנוי, בעלות של 130 ₪ בלבד, יעניק 
5 כרטיסים למיטב הצגות הילדים של תיאטרון תאיר, ביניהם: 'הילד מעבר לים', 'הכול בגלל הירח', 'סודו של האר"י' ועוד. ההצגות 

בהשתתפות מיטב השחקנים יוצגו בהיכלי התרבות בערים וביישובים. לפרטים נוספים ולרכישת המנוי, טלפון: 03-6205185 

מתווה דרך < ספר חדש יוצא לאור בהוצאת ידיעות ספרים - 'מתווה דרך'. הספר עוסק ברב יאשיהו פינטו ובתורתו. לספר שני 
חלקים: הראשון, 'מאשדוד ועד מנהטן', מתאר את דמותו של הרב ואת אורח חייו, והחלק שני, 'דרך חיים', מלקט שיחות וקטעים 
משיעורים שלו, שסייעו לרבים לסלול את דרכם המחודשת בנתיבי החיים ולעצב את אישיותם. הספר מאיר את דמותו המרתקת 

של הרב יאשיהו פינטו, ופותח צהר חד-פעמי למבקשים להכיר את האיש ולדבוק בדרכו.
כל רווחי הספר ילכו לצדקה. ניתן להשיג בחנויות הספרים.

אורות הירושלמי - מסכת ראש השנה < מכון הירושלמי - תלמודה של ארץ ישראל מוציא לאור את ספרו השני 
בסדרת ההארות על מסכתות הש"ס שבירושלמי והפעם על מסכת ראש השנה.

 - ספר זה מהוה צהר לעולמו הרוחני החינוכי המרתק של הירושלמי שהוא הבסיס היותר עמוק ויותר חי של משנת הציונות הדתית
תורת ארץ ישראל. הנושאים המרכזיים של המסכת הם: מהותו של ראש השנה, המלכת הקב"ה, מנהיגות, ציבוריות, חירות, תפילה 

ועוד. ניתן להשיג בחנויות הספרים.

דרך ארץ מרכז המבקרים דרך ארץ, הוקם לזכר סרן דני גומז ז"ל שנפל במלחמת לבנון השנייה.
המרכז מזמין קבוצות מטיילים לחוות דרך הידיים את עבודות האדמה השונות, כפי שעבדו החלוצים הראשונים שהגיעו להתיישב 

בארץ ישראל.
במהלך היום מתחברים המטיילים לעבודת האדמה, לאהבת הארץ ומבינים את החשיבות הרבה שיש להתיישבות היהודית בגליל. 

info@4galil.com :לפרטים ולתיאום: 052-6393406 או במייל
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נוהגים ללכת במכנסים ארוכות. אני,  בישיבה   > שאלה 
כשלעצמי, מתקשה להבין זאת. איזה עניין יש בכך, ובפרט 

שבביתי אינני נוהג כך?
תשובה < אמנם צודק אתה, שפעמים רבות אנו מדגישים 
חיצוניות  התרשמויות  אחר  להיסחף  לא  ההכרח  את 
ומטעות אלא לבחון את הדברים על פי תוכנם המהותי 
אלא  בקנקן  תסתכל  'אל  חז"ל  לימדונו  כבר  והאמיתי. 

במה שבתוכו'.
שאותו  לאדם  חיצוני  עניין  הוא  לכך,  בדומה  הלבוש, 
האדם מלביש על פנימיותו. אולם, דווקא משום כך אין 
לזלזל כלל בחשיבות האופן בו האדם מתלבש. הצורה 
בה אתה מתלבש מעידה על דרך התייחסותך לדבר בו 

אתה עסוק.
החברה קבעה נורמות  לבוש שונות, למצבים שונים. לא 
להגיע עם  לי שראיתי בחתונה אף אחד שמעיז  זכור 
מכנסים קצרות. לכל בר דעת ברור שחתונה היא אירוע 
מכובד, ועל כן הלבוש אמור להלום את אופי האירוע. אפילו 

כשאדם יוצא למסעדה הוא 'מתלבש' לכבוד אירוע זה.
אמנם נכון, שהנורמות החברתיות אינם תורה מסיני ולא 
מפיהם אנו חיים, אך בכל זאת יש היגיון פשוט בנורמות 
אלו - ככל שאדם מייחס חשיבות גדולה יותר לעניין מסוים, 
כך הוא יקפיד יותר בלבושו. עורך דין שיעיז להגיע להיכל 
המשפט עם חולצת טריקו ונעלי ספורט ייזרק בבושת 

פנים מאולם המשפט.
דוגמאות אלו הינם פשוטות בתכלית. האם יתכן שכבודה 

של תורה ישפל לעומת כל המקצועות והבילויים?!
כאשר אדם נכנס לבית המדרש, הוא עתיד לפגוש את 
הקב"ה בעצמו. לימוד התורה והתפילה מסירים את כל 
המחיצות בינינו לבין בורא העולם. למפגש שכזה צריך 
ויסודית  פנימית  בעבודה  ובראשונה  בראש  להתכונן 
'חסידים הראשונים היו שוהים שעה אחת קודם תפילתן', 

אך גם ללבוש החיצוני יש ערך בהתכוננות זו.
קשה לי לקבל את הטענה, שכך אתה רגיל ללכת. אין 
לי ספק שאם היית מוזמן לאירוע חשוב  היית מתלבש 
באופן אחר. לא בגלל שהיו מעירים לך, אלא אתה בעצמך 
היית חש חוסר נוחות כשהיית מגיע לבוש אחרת מכל 

הנוכחים.
גם  בלבוש  שינוי  על  שתחשוב  אולי  כדאי  כן,  אם 

בביתך...
כדי להגיע ליחס הנכון לדברי תורה וקדושה, עלינו לחנך 
את עצמנו גם בדברים חיצוניים המעידים על המהות 

'אחרי הפעולות נמשכים הלבבות'. 
יחד עם זאת, עלינו ללכת באופן מכובד כפי הנהוג בחברה 
בה אנו חיים. ייתכן שלפני 150 שנה ללכת עם כובע פרווה 
היה מכובד. היום דבר זה מנוגד לאקלים הישראלי, ועל כן 

קשה לומר שיש כאן עניין של כבוד.
לעומת זאת, גם באקלים הישראלי החם אדם מכובד לא 
ילך לעבודתו עם מכנסים קצרות וכפכפים. על כן, עלינו 
לשמור נורמה זו במיוחד כשאנו נפגשים עם הקב"ה. האם 
ייתכן שכל היום ילך האדם בצורה מכובדת ודווקא לפני 

בורא העולם יעמוד בדרך מרושלת?
עליך לדעת עניין נוסף. הדרך בה אתה מתלבש משפיעה 
רבות על המתבונן בך. הכהן הגדול בבית המקדש עסוק 
היה כל כולו בעבודת הקודש. למרות זאת, התורה מדגישה 
באופן מיוחד את חיובו ללבוש בגדים מפוארים 'לכבוד 
ולתפארת'. מה פשרו של ציווי זה? מפרשים רבים מבארים 
שהדרך בה האדם מתלבש קובעת את יחסו של המתבונן 
אל הכהן. כך היא דרכו של האדם - הוא נוהג להתרשם 
מסממנים חיצוניים. התורה אינה מקדשת עניין זה, אך 

היא מכירה בתכונה אנושית זו.
אם ברצוננו להמשיך ולהרים את קרנה של תורה גם בעיני 

הרחוקים ממנה, עלינו להקפיד יותר בלבושנו  

עת
יד
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קמפיינים חברתייםגילוידעת

מחפשים ארון קודש לבית הכנסת שלכם?
ואולי פרוכת חדשה?

רוצים למסור ציוד או ספרים שהקהילה שלכם כבר לא צריכה?
 מחליפים ספסלים או סטנדרים וחבל לכם לזרוק את הישנים?

              ד         מתגייס לטובת הקהילה שלכם!
שלחו אלינו ל:                                    את פרטיכם ואת פרטי החפצים

שברצונכם לתרום או לקבל,
למכור או לקנות עבור מוסדות הקהילה שלכם,

ואנחנו נשתדל לפרסם על בסיס מקום פנוי.

gdaat@pisrael.com
גילוידעת

מחפשים ארון קו
ואולי פ
רוצים למסור ציוד או ספרים
מחליפים ספסלים או סטנד

ד        מתגייס ל
שלחו אלינו ל: 

שברצונכם
למכור או לקנות עב
ואנחנו נשתדל לפ

@pisrael.com                                           
דד     גיל              

קהילות ובתי כנסת יש לכם במה!

<<<  אנו מעוניינים לתרום לוח ברכות התורה מעוצב באופן ייחודי בזכוכית ועץ. לפרטים שלמה בן ארי - 054-6597649 | 03-9657104

 

<<<  לבית כנסת חדש בקרני שומרון בנוסח יהדות מרוקו, דרושה תרומה לרכישת ספר תורה וכן סידורים, מחזורים וחומשים. ניתן גם להקדיש 
לעילוי נשמות, ולהבדיל, להצלחה ולרפואה. כל תרומה תתקבל בברכה!

liatco81@gmail.com :שלומי - 054-4761897 או במייל harelmekies@gmail.com :הראל - 052-4591311 או במייל

<<<  למדרשה בעפרה דרושה בימה וכן כיסוי לבימה. תודה רבה: יהודה גרמן - 052-8903850 או במשרדי המדרשה - 02-9975411

. רצוי גם סטים וכל ספר שיכל  . <<<  לקהילה גדולה ברמת בית שמש דרושים ספרים ,אף משומשים לצורך לימוד שיעורים לציבור דתי ומתחזק.
natanst33@gmail.com :להיות לעזר למטרה זו. בתודה מראש, נתן

דרושים:

למסירה:



איקס על המקלדת
שירותלכוחותא' פלדמן

גילוידעת

11

את  העברתי  אחרים,  שמות  לזה  למצוא  ניסיתי 
העובדה הזאת במכבסת המילים, ניסיתי לגרד את 
זה עם שפכטל או לצבוע את זה בצבע אחר, אבל 

אם כך ואם כך, הכתובת נשארה על הקיר:
אני ג'ובניק.

יריתי  המקלדת.  הוא  שלי  הנשק  ג'ובניק.  אני  כן, 
עשרה כדורים בטירונות 03 שלי, ואחת ל-8 חודשים, 
כששולחים אותי לאבט"ש באיזה בסיס שהסכנה 
הגדולה ביותר הנשקפת בו היא שהטלוויזיה בעמדה 

תתקלקל, אני רועד מקור כל השעה של השמירה.
התחלתי להתרגל למבטים של החברים של ההורים 
מבית הכנסת שרואים אותי כל יום מחכה לאוטובוס 
לבסיס. 'הלוואי והייתי רואה את הבן שלי כמו שאני 
רואה את הבן של הפלדמנים...' הם בטח חושבים 
בנם  של  החשובה  בתרומתו  ומתנחמים  לעצמם, 
ליחידה. הכנתי את עצמי לתגובות האלה כבר בכיתה 
י"א, כשהחבר'ה בלשכת הגיוס לא קנו את הסיפורים 

שלי, וקבעו לי פרופיל נמוך.
לי איתו. אחת  יש דבר אחד, אמנם, שעדיין קשה 
לכמה שבועות, כשאני מגיע לישיבה לשבת, תמיד 

מגיעים איתי עוד כמה מהחברים. כל אחד מביא 
איתו  הפתעה. לפעמים זה דנציג שמביא איתו רובה 
זה  כוונת שווה, פעמים אחרות  משוכלל עם איזו 

שאול שבא היישר מהבסיס הסודי שכולם יודעים 
בדיוק איפה הוא נמצא עם אקדח מבצבץ ממכנסיו, 
ולעיתים זה בני שאמנם מקפיד להשאיר את הנשק 
המעצרים  על  בסיפורים  גדוש  תמיד  אבל  בבית, 

והמארבים שהשתתף בהם.
אנחנו יושבים, צוחקים על מה שאנחנו תמיד צוחקים, 
אבל כשזה מגיע לסיפורים מהצבא אני מיד משתתק, 

סיפורי  להחליף  לכם  נותן 
 " ת ו א ל ב ' ג "

ביניכם ומחייך 
כך  בנימוס. 

עד  נשמר  זה 
זורק  שמישהו 
איזו עקיצה על 

בשלוש  יום  ושכל  כלום,  עושים  ש'לא  ג'ובניקים, 
וחצי הם כבר יושבים על קוצים כי הם צריכים לצאת 

בחמש הביתה'.
אולי אתם שוכחים שאני שם, ואולי אתם חושבים 
שאני לא ג'ובניק אלא חייל מודיעין שעושה ימים 
כלילות למען המולדת, אבל כפי שאמרתי קודם: אם 
כך ואם כך - אני ג'ובניק. אז לא, לא טיפסתי על אף 
ג'בל, אין לי אף איקס על הנשק, אבל גם אני תורם 
למדינה. בשלוש וחצי אני יושב על הכסא וממשיך 
בעבודתי עד שבע בערב. אז אני יוצא לישון בבית, 
וחוזר למחרת על הבוקר. גם לי יש אחלה סיפורים על 
השירות שלי, ואם רק תתעניינו, יש סיכוי יפה שאספר 

לכם. כמובן, רק אם עברתם סיווג בטחוני...  

אז לא, לא טיפסתי על אף 
ג'בל, אין לי אף איקס 

על הנשק, אבל גם אני 
תורם למדינה

כן כולל שירות!

שי מתוק יישלח לבנות השירות שמכתביהן יפורסמו

בת שירות לאומי, מגיעות לך הטבות!
אנחנו ב                  מאמינים שבדיוק כמו לחיילים, גם לך מגיע ליהנות מהטבות ומהנחות בחנויות,

במסעדות ובבתי עסק שמעריכים את העשייה שלך.

 זכית להטבה כי את בת שירות? ספרי לנו ונפרסם!
שלחי אלינו מייל ל:                                                 וצייני את שם בית העסק, את ההטבה ואת פרטייך המלאים.

יחד נעודד את בעלי העסקים להכיר בזכויות שלכן ונקדם את המודעות לחשיבות השירות הלאומי. זה בידיים של כולנו!
gdaat@pisrael.com

גילוידעת

קמפיינים חברתייםגילוידעת
בעל עסק
מעניק הטבות לבנות 

שירות לאומי? שלח 

למייל  פירוט  לנו 

ואולי תזכה בפרסום 

חינם!

*

במוזיאון ישראל הכניסה חינם לחיילים בשירות חובה ולבנות שירות לאומי. שווה!!!

תודה לנהג קו אגד 961 מירושלים לבית שאן, ששמר על הארנק שלי שאבד באוטובוס הלילי לבית שאן, וחיכה בסבלנות עד שנמצא אותו. בת שירות מבית שאן.
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ימית חברון  פינוי  בעקבות  לפה  כשהגענו 
חיפשנו את המקום שהכי יכול להועיל 
שש  רק  בחברון  גרו  תקופה  באותה  הארץ.  ליישוב 
משפחות יהודיות, הגענו שישה זוגות צעירים והכפלנו 
את היישוב. אנחנו התיישבנו בקרוואן בשוק הערבי. 
בזמנו היה שם באמת שוק ערבי צפוף מאוד שישב על 
חורבות הרובע היהודי העתיק, ובשביל להגיע הביתה 
היינו צריכים לפלס את הדרך בין אלפי ערבים. חברון 
של אז לא דומה בכלל לחברון של עכשיו. המגורים 
היו ממש בתוך הערבים. הדבר היחידי שנעשה קשה 
יותר עם הזמן, וזה כמובן 'בזכות' הסכמי אוסלו, הוא 
המצב הביטחוני. עלינו לדעת להכיר טובה למתיישבים 
לפני, שבתנאים  הראשונים של חברון, שהגיעו עוד 
קשים וכמעט בלתי אפשריים, שההנהגה הפלסטינאית 
בעיר מצרה את צעדיהם, ואינה מספקת להם אפילו 
חשמל ומים, הקימו את הקומה הראשונה, שמאפשרת 

לנו לבנות על גביה קומות נוספות.

צפיפות... חיי שרה  על  מדברים  כבר  אם 
של  צפיפות  מבורכת,  צפיפות 
הכנסת אורחים במלוא מובן המילה. כל מה שלמדנו 
מיישמים  אנחנו  הקודמת,  בשבת  אבינו  מאברהם 
מהתושבים  שביקשנו  הראשונה  בפעם  הזו.  בשבת 
להתגייס לטובת שבת חברון בשנת תשנ"ה, התפקיד 
ודרך  ולהיעזר בילדים,  שלי היה לעבור בבתי הספר 
הילדים להלהיב את ההורים למבצע התובעני הזה. 
אני מצדיעה לתושבים שעומדים בנטל הזה, בשמחה 
ובדבקות במידות האבות. זו אמנם משימה לא קלה, 

אבל זו שליחות גדולה.

עד 'פרוץ השלום' היה פה דו קיום דו קיום 
מדהים, היו יחסי שכנות ורעות בין 
בימים של  והערבים של חברון.  התושבים היהודים 
עוצר יהודים היו מעבירים לערבים חלב. אחרי הסכם 
חברון הדברים נחתכו באחת, בהוראה מלמעלה אצל 
הרשות הפלסטינית, שנאכפה בצורה אכזרית על כל 
היהודיים. כשביבי  מי שהעיז להמשיך בקשריו עם 
כי  שמחו,  הערבים  הראשונה,  בפעם  לשלטון  עלה 
חשבו שביבי לא ימסור את חברון, והם לא יהיו תחת 
משטרו של ערפאת. היו משלחות בלתי פוסקות אל 
חברון  את  יעביר  שלא  ומתן  המשא  בתקופת  ביבי 

הערבית לשליטה פלסטינאית.
בשנתיים האחרונות יש ניצנים אצל קבוצות מסוימות 
בקרב ערביי חברון, שמנסים לחזור לקשר תקין עם 

יהודי העיר, למורת רוחה של ההנהגה הפלסטינית בעיר. 
יש ביישוב היהודי בחברון מגוון של דעות, אבל בגדול 
הרוב הגדול של התושבים חושבים כמוני, שלא באנו 
לחברון כדי לגרש את הערבים, אלא כדי שהעיר העברית 

הראשונה בעולם לא תהיה בלי חיים יהודיים.

סולד ריחוק  ישראל  שעם  חושבת  לא  אני 
אני  בחברון  האירועים  בכל  מחברון. 
רואה המון יהודים לא דתיים בכלל. בכל מקום שאני 
מסתובבת אני נתקלת בהמון אהדה לחברון. גם בכנסת, 
בכל  זוכה לאהדה  אני  שאמורה לשקף את הציבור, 
על  ח"כים   44 החתמתי  עכשיו  רק  לחברון.  הקשור 
פנייה לראש הממשלה, בבקשה לבנות גן ילדים בתוך 
הרכוש היהודי השדוד בתרפ"ט. ברשימה היו 14 חכ"ים 
מסלתה ושמנה של קדימה, חצי הסיעה. ביקשתנו 
גם  וקיבלתי  ושרים ברכות לקראת השבת,  מח"כים 
מקדימה. שלמה מולא, מהשמאל של קדימה, איש 
יוזמת ז'נבה, כתב מכתב לביבי נתניהו, וביקש להכניס 

את מערת המכפלה כאתר מורשת. 

הקהילה היהודית שחיה בחברון עד תרפ"ט 
לא  קרקע  בנכסי  החזיקה  תרפ"ט 
את  לנהל  המשיכו  היהודי  היישוב  אנשי  מבוטלים. 
הרכוש גם אחרי הכיבוש הירדני, מתוך אמונה שמדינת 
ישראל תחזיר להם את הרכוש בבא העת. אחרי מלחמת 
ששת הימים, בניגוד לירושלים בה הרכוש היהודי הוחזר 
והאפוטרופוס  זה לא קרה,  וביש"ע  לבעליו, בחברון 
הישראלי המשיך לנהל את העניין כמו מקבילו הירדני. 
בית כנסת אברהם אבינו, למשל, המשיך להיות מושכר 
לצורך דיר עיזים. המון רכוש יהודי בחברון נשאר שומם 
מופקר ומבוזה. לארוך השנים היה תהליך שהקרקעות 
האלה, לאחר מאבקים רבים, חזרו לעם ישראל, והוקצו 
ליישוב היהודי בחברון, אבל יש עוד הרבה מה לעשות 
ליועץ המשפטי לממשלה,  בעניין. לצערנו, המשנה 
בחברון,  היהודי  היישוב  מחובבי'  ש'אינו  בלס,  מייק 
אינה  ליהודים  הנכסים  שהחזרת  דעת  חוות  הוציא 
חוקית, וכך בחצר המקובלים, למשל, שוכנת ב'כבוד 

רב' עד היום רפת של פרות וגמלים. 

אומרים זכויות אדם  כולם  כבר  היום 
את מה שאמרתי בתקופת 
הפרת  של  חמור  הכי  האקט  הוא  הגירוש  הגירוש. 
זכויות אדם בכל שנותיה של מדינת ישראל. האגודה 

עת
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לו
גי

להידחק  צריכה  הייתה  היא  פעם 
לביתה,  בדרך  ערבי  המון  ן  בי
המוני  בין  להידחק  הצלחנו  היום 
המבקרים בשבת חיי שרה, ולשוחח 
עם יו"ר ארגון זכויות האדם ביש"ע 
הרכוש  על  סטרוק,  אורית  )עו"ד?( 
האבות  עיר  על  השדוד,  היהודי 
אליה הישראלי  הציבור  יחס  ועל 

אחד
עלאחד

את  לתקוף  אלגנטית  דרך  אדם?  זכויות 
מדינת ישראל < גולדסטון? נחכה ונראה 
דו   > ארה"ב  על  מקביל  דו"ח  יהיה  אם 
השלום' 'פרוץ  עד  יפה  היה  הכל  קיום? 
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שיחה   יאיר דגן
בשתי 
עיניים

  אסתר סילם-אלוש

הרגישים  הנושאים  באחד  לגעת  החלטתי  היום 
השגרה.  וילון  מאחורי  אותם  משאירים  שרבים 

החיים שאחרי הנישואין.
קודם  נעלה.  איזו שאיפה  להתחתן,  רוצות  כולנו 
כל זה מרגיע את ההורים הלחוצים, וזה כשלעצמו 
בהתחשב במצוות 'לתת נחת להורים', הוא סיבה 
מצוינת לחפש בן זוג ראוי וזיווג הגון כאחוזת אמוק. 
לזה ניתן להוסיף את הצבעים היפים בהם נצבע 
הכול: מישהו לשבת ולשוחח איתו על הכל, נפש 

תאומה וכו' וכו'.

אז רווקות יקרות, באמת חשוב להתחתן. זה נהדר, 
זו תחושה נפלאה והרבה פעמים )לפחות למזלי(
גם אהבה גדולה, ברוך ה'. עד כאן הכול טוב. יש 
רק חלק אחד שעליו תצטרכו כנראה לוותר או 
לפחות להשלים את החסר בעצמכן )מה שרובנו 

עושות( - הדיבור.
אם  שתקנים,  יצורים  הם  לעשות,  מה  הגברים, 
מכסת  כל  את  כמעט  בעדינות.  זאת  להגדיר 
המילים שהם קיבלו הם מבזבזים על הפגישות לפני 
החתונה. בדורנו, כאשר כל רווק יוצא לעשרות אם 
לא מאות דייטים, אפשר להניח שמכסת המלים 
הנותרת לו לאחר החתונה מצטמקת אף יותר. "בוא 
נדבר", אני מציעה. המהום קרוב נשמע. האם זה 

הוא? ההמהום נשמע מוכר. בסופו של דבר אני 
מצליחה לחלץ משפט שלם. "אבל דיברנו לפני 
שעה כשהילדים היו ערים", הוא קורא בתמיהה. 

"זה לא נחשב", אני מסבירה. 
לא, אל תילחצו, אנחנו מצליחים בכל זאת מדי 
פעם לשחזר שיחות נפש, אך הכול בא אחרי הרבה 
מאמצים מצד האישה )כלומר אני(, תחבולות ושלל 
רעיונות כיצד להביא את בן זוגה לסיטואציה של 

שיחת נפש מלב אל לב...
רגע של רצינות... המלצה  לגברים שקוראים את  
המדור )אולי כדי להבין קצת יותר את הדבר שאתם 
לחלוטין לא מסוגלים להבין - נשים(: תשמרו כמה 
מילים לאחרי החתונה. אנחנו הנשים זקוקות לדיבור 
והרבה. לפעמים, אבל ממש לפעמים, קצת נמאס 
לנו לשמוע את עצמנו ונשמח לשמוע גם קצת 

מכם. והכל באהבה גדולה 

גלויה לזכויות האזרח בישראל לא הגיעה לוועדת החוקה 
לדיונים בנושא ההתנתקות, עד שאיימו להדיר אותה 
מכל דיוני הוועדה. כשהם הגיעו בסוף, שתי ההערות 
היחידות שהיו להם על גירוש הם: קיפוח זכויותיהם 
ושל  קטיף,  גוש  מתיישבי  של  הזרים  העובדים  של 
הפלסטינים שעבדו אצל מתיישבי גוש קטיף. לא הייתה 
להם שום הערה על חוק שמגרש את עשרות אלפי 
מתיישבי הגוש מבתיהם. ארגוני זכויות אדם כיום זו 

דרך אלגנטית לתקוף את מדינת ישראל.
ולמשרד  הביטחון  למשרד  שפנה  היחיד  הארגון 
המשפטים, וביקש לתת הגנה לערבים שנידונו למוות 
על מכירת קרקעות ליהודים, זה ארגון זכויות האדם 
ביש"ע. לאף אחד מארגוני השמאל לא היה איכפת 

מזכויותיהם של אנשים אלה.

דבר גולדסטון  שום  לומר  צריכה  לא  אני 
את  לפתוח  די  גולדסטון.  על 
העיתונים של תחילת השבוע ולראות את מה שעשו 
האמריקאים בעיראק, ולחכות ולראות האם יהיה דו"ח 
גולדסטון על זה. זו צביעות. כשאתה נלחם נגד טרור 
גולדסטון קבע, גם  אי אפשר לעמוד בכללים שדוח 
גולדסטון עצמו לא חושב כך, על פי ההיסטוריה שלו 
כשופט הדרום אפריקה, גם האמריקאים לא חושבים 
כך. רק שזה מגיע ליהודים בארץ ישראל משתמשים 

בסטנדרטים הללו. 

אם לא היו קיימים ארגוני זכויות האדם מנגד 
בשמאל, שמשתמשים במינוח של זכויות 
אדם כדי לקדם את זכויותיהם של הפלסטינאים, לא 
הייתי חייבת להפשיל שרוולים ולהקים ארגון מקביל. 
רק להתעלם  לא  זה  מה שהארגונים האלה עושים 
מזכויות האדם של המתיישבים היהודים ביש"ע, אלא 
לרמוס אותן. האגודה לזכויות האזרח בישראל מטיפה 
לגירוש של אזרחי מדינת ישראל מארצם. מאז טיטוס 
הרשע לא גירשו יהודים מהארץ, ופתאום קמה אגודה 
לזכויות האזרח ומנסה לעשות את זה. אנחנו לפחות 
לא מתחפשים, אלא אומרים בקול שאנו שומרים על 

זכויותיהם של תושבי יש"ע.

העליון משפט  המשפט  בית  שופט  אמנם 
רובינשטיין, כבר קרא לי כמה פעמים 
בטעות עו"ד סטרוק, אבל אני לא מחזיקה בהשכלה 
משפטית. אין מי שעושה את מה שאני עושה, וחבל 

שאבזבז את זמני להיות עוד עו"ד.

לחצו,  אל תי
ליחים  אנחנו מצ

בכל זאת מדי פעם לשחזר 
פש, אך הכול בא אחרי  שיחות נ

הרבה מאמצים מצד האישה
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גילוילב ד"ר חוה אנקור
מאמנת אישית וזוגית

מומחית במצבי לחץ ומשבר

הורים המעוניינים להתייעץ או לשתף את הקוראים במכתביהם מוזמנים לשלוח למייל: gdaat@pisrael.com עבור "גילוי לב"

של  כזה  במקום  להימצא  נעים  לא  אכן 
'החלום ושברו'... לצערי אני שומעת קולות 
למה.  להבין  ומנסה  לאחרונה  כאלה  רבים 
כדאי לך לתת לזה עוד קצת זמן, ולא למהר 
להסיק מסקנות שאת לא מתאימה למקצוע. 
של  במסגרת  לעבוד  להתחיל  זמן  לוקח 
עבודה מסודרת ורגילה, ויש משהו מבהיל 
ומאיים בפחד שתהיי תקועה כך עד סוף 

כל הדורות.

יחד עם זאת, כמו בהרבה תחומים, כדאי גם 
כאן לבחור את האמצע ולא ללכת לקצוות. 
לא להסיק מסקנות מהר מדי, לבדוק את כל 
קורה  מה  קצת  לרחרח  בזהירות.  הנתונים 
אצל האחרות, האם גם הן מרגישות כך, האם 
היחס של הבוסית זהה לכולן או רק אלייך? 
והחיפזון  משמעיים  חד  כאן  להיות  קשה 
מסקנות  מיד  להסיק  נכון  לא  מהשטן. 
שאת במקצוע הלא נכון. כדאי לתת לזמן 
יהיו  והימים  תחלוף  העננה  אולי  לעבור, 
יותר. הרבה פעמים הלימודים לא  בהירים 
גורם  וזה  בשטח  העבודה  את  משקפים 
לתסכול, כי מסטודנטית מצטיינת במקום 
ראשון בפקולטה, הפכת להיות הלא יוצלחית 

של המחלקה... 

המעבר והמעמד החדש יוצרים קושי, אך יש 
לזכור שהוא זמני. תני לעצמך זמן הסתגלות 
בנחת בלי להחליט מהו 'הזמן', בעיקר כי זה 
מאד אישי: לאחת זה ייקח שנה ובשבילה 
חודשיים  אחרי  השנייה  ובשביל  סביר,  זה 
נראה לה שהיא כבר עובדת שנתיים. יתכן 

דווקא בסדר, אבל  ובמקרה שלך המקצוע 
מאפשרים  לא  והבוסית  מסביב  האווירה 
לך לראות את העבודה ואת האתגר הגדול 
הטמון בחובה. אולי כדאי להתחיל להציץ 
לצדדים, ולבדוק אם יש תחום אחר במקצוע 
או מקום אחר שם הבוסית לא תהיה, ותוכלי 

ליהנות בעבודה.

סיפוק  ולהרגיש  בעבודה  ליהנות  חשוב 
יחד  אחד.  ביום  בא  לא  זה  אבל  ושמחה, 
עם זאת לא כדאי להינעל על מקום אחד 
ולהיאחז בו כבקרנות המזבח. עבודה שיש 
גורמת  תמידית  דכדוך  והרגשת  סבל  בה 
לנזק בריאותי. תראי סביבך אנשים כבויים 
כדאי  שלא  לעצמך  תגידי  ומיד  שסובלים 
ולהצטער  40 שנה באותו מקום  להישאר 

על כל ההפסדים בדרך. 

תעסוקתיות,  אפשרויות  המון  יש  בימינו 
המקצוע  מתוך  למצוא  תצליחי  ובטח 
שהשקעת ולמדת איזשהו 'סלסול' שיהיה 
ייחודי רק לך. אולי קורס קצר שתוכלי להוסיף 
לעצמך ולהגיע עם יתרון יחסי של למידה 
מקורית וייחודית, ולאט תשתלבי ותשלבי 
ותהיי  מעצמך. חשוב שלא תעמדי מהצד 
בעמדת הביקורת, הרגיעי את הוריך שלא 

יהיו מתוסכלים. 

אל תשכחי שיש חיים גם אחרי העבודה. 
יש משפחה, חברים, חוגים ותחביבים. תיהני 
מכל מה שאפשר. ההנאה ומצב הרוח הטוב 
גם  מקום,  לכל  ויחדרו  בעז"ה  אותך  יניעו 

למקום עבודתך. בהצלחה! 

סיימתי את לימודי התואר הראשון בריפוי בעיסוק, השקעתי זמן רב, כסף והמון אנרגיה 
בלימודים. לפני כחצי שנה התחלתי לעבוד במקצוע, אחרי שחיכיתי וחיכיתי לזמן הזה 

שיגיע... כל תקופת הלימודים חלמתי על עצמי כמרפאה בעיסוק מלאת התלהבות.
לצערי, מאז שהתחלתי לעבוד אני ממש מיואשת, לא מצליחה ליהנות משום דבר. הבוסית 
הישירה שלי לא מפרגנת לי כלל. אני מרגישה שכל יום שעובר אני פשוט אומללה יותר. הורי 

מאוכזבים גם הם, וזה מוסיף להרגשת התסכול והמועקה שלי. אני רוצה לעזוב הכול...

לבעלי היקר,
בקרוב נחגוג שלוש שנות נישואים עד מאה 
ועשרים, וזו הזדמנות נהדרת לתת פורקן להר 
הגעש של הרגשות השוצף וגועש בתוך ליבי 
ההומה, נוכח דמותך הכבירה, הנשגבה. עם 
כל יום שחולף אני למדה יותר ויותר להכיר 
בלום  אוצר  יתברך  מה'  קיבלתי  כי  בעובדה 

נדיר ביותר.

כשאני עומדת בהזדמנויות רבות כל כך מול 
מידותיך הנאצלות, מול תעצומת הנפש שלך, 
מול טוב ליבך הרחום כל כך, אזי אני יודעת 
כי מוטלת עלי אחריות אדירה לתקן ולשפץ 
את מידותיי שלי על מנת שאהיה ראויה לך, 

ענק רוח שכמותך.

אני לא מפסיקה להתפעם ולהתפעל מיופייך 
הפנימי המסנוור שמשאיר אותי תמיד הלומה, 
המומה ומעריכה עד אין קץ. אני מדמיינת לי 
אותך קורא את שורות אלו, וכלל לא מדביק 
את תוכנן אליך בשל ענוותנותך המופלגת, אך 
כדי שתדע שהמכתב מיועד לך. אנסה להביע 

כמה מילות תודה שאולי תזהה אותי דרכן. 

מאיפה להתחיל? אני חבה לך אינספור תודות, 
אני מרגישה שה' ברחמיו פיצה אותי בך על 
שחוויתי  הזוועתיות  האיומות,  הסבל  שנות 
מאז ילדותי וכמעט עד שהכרנו. מאז שהכרתי 
ותחתיו  אט,  אט  נמוג  ההוא  הערפל  אותך 
בהירות  רכות  אור  אלומות  לחיי  מזדחלות 

ומרהיבות מכיוונך.

תודה על כך שהתעלמת מהורי המתנכרים, 
הקשים, הלא מובנים, המסמלים את ההפך 
הגמור מהורות, וכן ממשפחתי המסמלת גם 
היא את ההפך הגמור ממשפחתיות. תודה על 
כך שנתת עבורי משמעות חדשה למושגים בית 
ומשפחה. המקום שהיה אמור להיות בית הורי 
היווה גיהינום עלי אדמות, המקום שהיה אמור 
להגן עלי היווה זוועה, אכזריות, ורוע אינסופי. 
כשנישאתי לך חשתי לראשונה בחיי כי גם לי 
בית ככל האדם. בית אמיתי, גם אם מושכר, 
אך בית בו אין עוד מקום לפחד העמוק שליווה 

את חיי האומללים, מוכי הגורל.

תודה על שעמדת לצידי כל העת ולא הרפית 
נשמות  מאיתנו  ליטול  ה'  בחר  עת  לשנייה, 
שהמכתב  יודע  כבר  אתה  עכשיו  טהורות. 
הזה ממוען אליך בעלי היקר. מי ייתן ומעתה 
טובות  ובשורות  בחיינו  וטוב  אושר  רק  נדע 

ינחמו אותנו.

אשתך מעריצתך.

תשובה:

שאלה:
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דעתילדים
ריבוע קסם והגיון 

שעבר
שבוע 

שובות מ
ת

תשובות שלחו למייל: yeladim@pisrael.com עד יום שלישי הקרוב. בין הפותרים נכונה יוגרלו פרסים. בהצלחה!
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פתרון ריבוע הקסם 
מגיליון סוכות:

הזוכה:
דביר גרשוני מבית-אל

3                2                1
1. סיים לחסום את היתושים )כ"ד, ט"ו(

2. צבע של אח )כ"ד, כ"ט(

3. זה מגיע מכל כיוון )כ"ד, ט"ו(
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הפרסים מתנת מנטוס

טוב, אז באיזו צורה 

אתם חושבים שאפשר לקחת את 
הנושא שלנו - 'עליה בתורה' 

                   לחיי המעשה?

אפשר לעשות שעור בנושא 
הלכתי כמו הלכות שבת 

בסניף לפני המפקד 

טוב, אז מי מוכן 

לבצע את אחד מהרעיונות      
שהעלו?!

אורי, אני...

צריך ללכת הביתה, 

סבא וסבתא שלי 

באים לביקור

גם אני, 

הבטחתי לאחותי 
שאספר לה 

סיפור לפני השינה

אמא שלי אמרה 

שהיא תבוא לקחת 
אותי עכשיו

אני צריך ללכת 
להאכיל את הכלב 

של השכנים

אוקי, 

כולם הולכים, 

אז גם אני הולך

מיאו?כן, מה איתך?

בדיוק נזכרתי 

שיש לי עכשיו 

שעור באנגלית

אפשר 

להלחין משניות 

כדי שנזכור אותן!

ללכת להתנדבות 

שבועית

"כל דור יוצר מחשבות גדולות...

...והן קיימות בחלל העולם, מחכות לגואלן"  ור
הד

ני 
פ

חננאל תורגמן

לאלון ואסתי יוניאן היקרים
מזל טוב להולדת כנרת רחל 

אחות לאחיה הבכור...

תזכו לגדלם לתורה לחופה ולמעשים טובים

משפחת 
∞μ∞≠∑π∑μ∞¥∞ ∫לפרטים

להשכרה
אולם ∞≥± מ¢ר

בגבעת שאול 

בירושלים

אתגר מענייןלכל מטרה
וסיפוק אישי מובטחים!

לפרטים∫
∞μ∞≠∂πμ∑≤∞∑  ∞≥≠π≥∂≥≤¥π 

דרושה
בת שירות לאומי

לסיוע וקידום
ילד מיוחד

הרב משה צבי נריה זצ"ל

דבריו של הרב נריה לקוחים מתוך הספר 'מן הפנקס הפתוח' בהוצאת ידיעות ספרים. תורה לעורכת הספר, צלה בר-אלי.



הופעה מלאה וייחודית  עם השירים החדשים מקיסריה- קיץ 2010
 לרגל צאת ה-DVD מהמופע.

יום חמישי, נר שמיני - “זאת חנוכה”.
 9 בדצמבר 2010

סגירת דלתות בשעה 20:30.

בהיכל התרבות
תל-אביב

יעקב

שוואקי
yaakov shwekey
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 80 ₪ הנחה 
תמורת  360 כוכבים

 מבצע ללקוחות 
ישראכרט

כרטיסים  במכירה מוקדמת באתר המופע:

 www.shwekey.com
ובמשרדי הכרטיסים:  בימות  02-6237000  

Show הדרן  2274*  | דתי            03-5600554  ובערב המופע בקופות ההיכל.
פרסום ויח"צ: יואל ברקוביץ'.

שרון דניאל הפקות מציגים:


